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Du vil på nogle af siderne se resultatet af en spørgerunde, vi afholdt på Bella Sky Hotel . 
Der blev lavet et spørgeskema til de enkelte fagentreprenører og deres håndværkere samt til 
funktionærerne i byggeledelsen .

Spørgeskemaet var delt op i fem svarmuligheder:

Det var valgfrit at svare på spørgeskemaet, og desværre valgte kun 25 % af funktionærerne 
at besvare det, hvor imod 70 %, i alt 170, af håndværkerne valgte at besvare spørgeskemaet, 
hvilket var flot . 

i top Meget godt i orden Mindre godt ikke godt

Håndværkernes holdninger vil være afmærket med gult .

Funktionærernes holdninger vil være afmærket med grønt .
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ByGHerrens ArBejdsMiljøpolitik 
– oG MålsætninGer:
Bella Centrets arbejdsmiljøpolitik tager udgangspunkt 
i, at alle arbejdsulykker kan forebygges ved at udvikle 
enkeltpersoner og organisationers kompetence til at 
identificere og forebygge risici .
Bella Centret havde opstillet følgende målsætninger 
for sikkerheds- og sundhedsindsatsen under opførel-
sen af Bella Sky Hotel:

•	 At der ikke sker nogen alvorlige arbejdsulykker 
med personskade .

•	 At påvirkninger, der kan medføre skader eller 
gener, imødegås eller fjernes .

•	 At entreprenørerne er i stand til at holde en høj 
daglig sikkerhedsstandard .

•	 At det ved målinger kan konstateres, at kommuni-
kation om arbejdsmiljø når ud til og accepteres af 
alle .

•	 At samarbejdet omkring sikkerhed er baseret på 
gensidig respekt, tillid og retfærdighed .

Hvorfor dette Hæfte:
Dette lille hæfte giver et kort rids af arbejdsmiljøar-
bejdet på Bella Sky Hotels byggeplads . Hæftet er ikke 
tænkt som en facitliste, da alle med blot et minimum af 
kendskab til virkeligheden på en dansk byggeplads er 
klar over, at en sådan ikke findes .

Arbejdsmiljø handler om samarbejde, god planlæg-
ning, gensidig respekt og frem for alt sund fornuft og 
hårdt arbejde .
Hovedformålet med dette hæfte er at give eksempler 
på, hvor det gik både godt og skidt samt komme med 
ideer til, hvordan vi i fremtiden kan forbedre arbejds-
miljøet på de danske byggepladser .

Vurderingerne og forslagene kommer fra spørges-
kemaundersøgelsen, input fra byggepladsens sikker-
hedsudvalg, og så har jeg selv sneget et par stykker 
ind .

Arbejdsmiljøkoordinator på Bella Sky Hotel
Karina Henrichsen, NCC

Bella Sky Hotel åbnede den 16 . maj 2011 og er Nordens 
største hotel med 814 værelser . Hotellet er på 44 .000 
m² og består af to skæve tårne, som læner sig let ind 
mod hinanden som ”Et dansende par midt i en kind-
dans” . 

Bygherren: 
Bella Center A/S
 
Arbejdsmiljø for bygherren: 
NCC Construction Danmark A/S
 
Arkitekter og rådgivere: 
3XN, Rambøll Danmark A/S, EKJ A/S
 
Hovedbyggeledelse: 
Grontmij A/S
 
Entreprenører: 
35 fagentreprenører og deres  
underentreprenører

Hotellet og hvem 
der byggede det
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Instruktionsmøder- 
for alle på byggepladsen
Sikkerhedsinstruktionsmøderne blev afholdt i skurbyen, hvor der i stueetagen 
var opsat store sikkerhedsplancher . Instruktionsmøder blev afholdt hver man-
dag kl . 10 .00, og i alt har 663 personer deltaget i disse møder .
Håndværkerne havde god spørgelyst og kom med gode forslag til forbedringer 
af arbejdsmiljøet!

i top Meget 
godt

i orden Mindre 
godt

ikke 
godt

Hvordan har sikkerhedsinstruktions-
møderne været?
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i top Meget 
godt

i orden Mindre 
godt

ikke 
godt

Hvordan har sikkerhedsinstruktions-
møderne været?

     

sådAn Gjorde vi…
Der blev afholdt sikkerhedsinstruktionsmøder 
(opstarts-/velkomstmøder) for alle, der havde deres 
daglige gang på byggepladsen Bella Sky Hotel (fagen-
treprenører, deres håndværkere og byggeledelsen) . 
Sikkerhedsinstruktionsmøder blev afholdt hver man-
dag . I alt har 663 personer deltaget i møderne, der blev 
afholdt på dansk, engelsk, tysk og polsk . 

disse Møder HAvde til forMål At:
•	 Byde velkommen på byggepladsen .
•	 Fremlægge de værdier og den arbejdsmiljøpolitik, 

som bygherren Bella Center og Bella Sky Hotel 
ville stå for .

•	 Forklare indretningen af byggepladsen fx køre-, 
flugt- og adgangsveje samt nødhjælpsstationer .

•	 Forklare de mest almindelige sikkerhedsregler 
og konsekvenserne af overtrædelse af disse . Det 
drejede sig om arbejder i højden, mindske støj, 
minimer støv, anvendelse af tekniske hjælpemidler, 
brug af stoffer og materialer, sikkerhedsudstyr og 
særlige risikoområder .

•	 Gennemgå byggepladsens ”Plan for Sikkerhed og 
Sundhed” herunder specielt afgrænsning af sikker-
hedsforanstaltninger i fællesområder og registre-
ring og behandling af hændelser .

HovedproBleMer vi Mødte:
•	 På danske byggepladser arbejder der i dag ofte 

flere udenlandske håndværkere .
•	 Hvordan skal man holde instruktion for 7 danskere 

og 3 polakker samtidig?
•	 Nogle enkelte firmaer forsøgte at smutte udenom, 

og det lykkedes også for dem .
•	 Funktionærerne var ikke omfattet af ”pligten” til at 

deltage i sikkerhedsinstruktionsmødet .

det kAn Gøres freMover!
•	 Alle, der har deres daglige gang på byggepladsen 

(byggeledelsen, rådgiverne, entreprenørerne og 
deres håndværkere), og som er startet på bygge-
pladsen inden for den sidste uge, skal deltage ved 
sikkerhedsinstruktionsmøderne .

•	 Alle, der har deltaget ved instruktionsmøder, får 
udleveret et adgangskort til byggepladsen som 
dokumentation for deltagelse .

•	 Det skrives ind i udbuddet, at firmaerne er forplig-
tiget til at afse de nødvendige ressourcer .

•	 Alle får udleveret et lille velkomsthæfte, hvor byg-
gepladsens sikkerhedspolitik er opridset .

•	 Alle fagentreprenører og deres underentreprenø-
rer skal have udleveret et eksemplar af bygge-
pladsens ”Plan for Sikkerhed og Sundhed” . 
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Perum la qui ut velit officitem 
voluptatia cuscimint . Utasperum 
ditinct ioreprest qui optatem 
sunt experat rerore pratecerum 
nis dolores re, occuptas et mo 
mil moditem fugiat . Sum alis am 
ex et, omniscim dolut alistem 
volorro bla venet, omni te rep
tat et et quodis estions enistiore 
quuntenet quaspe nullibus maio
ria et qui dolenih icipsunto 
everiat quat .

Organisering 
af sikkerhedsarbejdet

Her ses en del Af plAdsens sikkerHedsUdvAlG:
(Øverst tv .) Benni Petersen, Bruno Hansen A/S – Lars Pedersen, Airteam A/S – Ulrik Beierholm BGB A/S – Kristian Larsen, Hus-

tømrerne A/S – Steen Jensen, Krøier Services A/S – Camilla Due, Tæppeland A/S – Jesper Søndergård, E . Klink A/S – Kurt Frede-

riksen, FM Bygningsdrift A/S – Poul Astrup, Lindpro A/S – Frederik Johnsson, Skandinaviske Glassystem AB – Jacob Olsen, Intern 

A/S – Allan Stenild, Basen A/S – Rene Hansen, Ernst Nielsen & Co A/S .

de øvriGe i sikkerHedsUdvAlGet vAr:
Palle Juul Nielsen, NCC Construction Danmark A/S – Claus Frederiksen, NCC Construction Danmark A/S – Kurt Jensen, M .J . Er-

iksson A/S – René Hindborg, Øens Murerfirma A/S – Lars Thomasen, L&H Rørbyg A/S – Kristina Perez, Rudolf Larsen A/S – Tavs 

Hansen, Danclimb A/S – Ib Jensen, Sander & Dam A/S – Niels Bauer, Nordisk Tagdækning A/S – Steen Gormsen, Odorico Gormsen 

ApS – Thomas Fløe Jensen, Grontmij A/S – Karina Henrichsen, NCC Construction Danmark A/S . 
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i top Meget 
godt

i orden Mindre 
godt

ikke godt

Har sikkerhedsarbejdet fungeret?

Har sikkerhedsarbejdet være synligt?

Hvordan har dit firma/sjaks aktive sikkerhedsarbejde været?

Har du selv udført godt sikkerhedsarbejde?

Har information via sikkerhedsmødereferater været relevante og 
dækkende?

oplever du, at aktuelle sikkerhedsproblemer er blevet behandlet 
på sikkerhedsmøderne?

sikkerhedsproblemerne er efterfølgende blevet ordentligt løst på 
byggepladsen?

sådAn Gjorde vi…
De første sikkerhedsmøder var ”gående”, så alle parter 
kunne komme ind på hinanden . Deltagerne var jord-
entreprenøren, råhusentreprenøren, byggeledelsen, 
den fælles byggepladsentreprenør og arbejdsmiljøko-
ordinatoren . Efterfølgende blev sikkerhedsmøderne 
afholdt hver 14 . dag gennem hele byggeperioden, og 
referat blev sendt ud til alle fagentreprenører, deres 
underentreprenører, byggeledelsen, bygherren og 
fordelt i alle spiserum . Der blev indkaldt til ekstraor-
dinære sikkerhedsmøder ved begyndende konfliktsi-
tuationer og ved alvorlige hændelser .

HovedproBleMer vi Mødte:  
•	 Ikke overraskende var det gennem hele byggepe-

rioden meget svært at få enkelte entreprenører 
til at deltage . Det gjaldt specielt de mindre entre-
prenører .

•	 Der var flere arbejdsgivere, som ikke deltog ved 
sikkerhedsmøderne . Derfor blev det præciseret, at 
sikkerhedsrepræsentanter, der deltog på sikker-
hedsmøderne, havde ret og pligt til om nødvendigt 
at indgå økonomisk bindende aftaler på firmaets 
vegne .  

•	 Det var til tider svært at gøre sikkerhedsmøderne 
tilstrækkeligt fremadrettede .

det kAn Gøres freMover!
•	 Byggeledelsens projektleder på pladsen skal sidde 

for bordenden ved sikkerhedsmøderne . Det vil vise 
alle entreprenørerne, at sikkerheden vægtes meget 
højt . Der vil komme flere arbejdsgivere til møderne 
og beslutningerne fra møderne vil have mulighed 
for at få langt større gennemslagskraft .

•	 Mødepligten til sikkerhedsmøderne kan håndhæ-
ves ved tilbageholdelse i acontobetaling ved ude-
blivelse og ved at fratage firmaet indsigelsesretten 
mod økonomiske beslutninger taget på sikkerheds-
møderne .

•	 Det er lovkrav og rigtigt godt med en sikkerhed-
skoordinator men glem ikke: Det er byggeledel-
sen/produktionen, der er ansvarlig for sikkerheds-
arbejdet . 
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Samarbejde på 
Bella Sky Hotel
Det kræver et godt samarbejde for at nå fra bunden til toppen på et så 
komplekst byggeprojekt . 
Der blev opsat netskærm, der skulle fange nedfaldende genstande 
fra elementmontagen!
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sådAn Gjorde vi…
Samarbejde kan være og er til tider en svær ting . Der 
er i byggeprocessen mange modsatrettede interes-
ser specielt af økonomisk karakter, der besværliggør 
samarbejdet .

På Bella Sky Hotel har samarbejdet også haft sine op- og 
nedture, men det er glædeligt at både håndværkere og 
funktionærer mener, at samarbejdet og omgangstonen 
har været meget god, og at arbejdsklima og sikkerheds-
ånd på pladsen har været i orden . Fælles mønsterrunder 
har været et godt eksempel på samarbejde, der har fået 
mange fordomme til at falde . Det er utroligt glædeligt at 
opleve, at en håndværker og en funktionær næsten altid 
når til samme resultat, når de vurderer et problem . Et 
eksempel kan være vurdering, af, om et sikkerhedspro-
blem skal være grønt, gult eller rødt på mønsterrunden . 
Her har vi næsten aldrig oplevet uenighed .

i top Meget 
godt

i orden Mindre 
godt

ikke godt

Hvordan har samarbejdet på kryds og tværs været?

Hvordan har omgangstonen på kryds og tværs været?

Hvordan har samarbejdet fungeret mellem fagentreprenø-
rerne og byggeledelsen?

Hvordan har arbejdsklimaet været?

Hvordan har sikkerhedsånden været?

HovedproBleMerne vi Mødte:
•	 Der er stadig alt for lidt kendskab til hinandens 

arbejde og arbejdsbetingelser . Svenden ved for lidt 
om funktionæren og omvendt .

•	 Kommunikationen internt i firmaerne er ofte dårlig . 
Det er sjældent, at svendene får tilstrækkelig infor-
mation fra fx byggemøderne .

•	 Alt for ofte ses og høres ”Det er ikke mit problem” . 
Hellere lade være med at lave noget og stå med 
korslagte arme end at hjælpe andre . 
 

det kAn Gøres freMover!
•	 Vi i byggeledelserne sidder på en fantastisk guld-

grube, som vi ikke bruger: Entreprenøren og deres 
håndværkere har enorm viden og vilje til at ville no-
get positivt, og den skal vi blive bedre til at bruge!

•	 Lav månedlige informationsmøder for alle på byg-
gepladserne, hvor både håndværkere, funktionærer  
og rådgivere deltager .

•	 Skab forståelse for hinandens arbejdsvilkår, fx 
kunne man en dag om året skifte job, funktionæren 
blev håndværker og omvendt - interessant ide!
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Plan for Sikkerhed 
og Sundhed
Der var daglig koordinering mellem NCC Construction Danmark A/S (blå), 
Skandinaviske Glassystem AB (rød) og Nordisk Tagdækning A/S (grøn) .
En dagsplan for dagens produktion! 
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i top Meget 
godt

i orden Mindre 
godt

ikke godt

Hvordan har planlægning af sikkerhedsarbejdet været?

Har skemaet ”Afgrænsning af sikkerhedsforanstaltninger i fællesområder” 
fungeret?

Har byggepladstegninger og adgangs-/flugtvejstegninger fungeret?

sådAn Gjorde vi... 
I hele byggeperioden prøvede vi at gøre ”Plan for Sik-
kerhed og Sundhed, PSS” til et levende  dokument . Det 
lykkedes ikke fuldt ud, men det lykkedes at holde liv i 
de tilhørende bilag i PSS . Det drejede sig specielt om: 
Mønsterrunderne, byggepladstegninger, afgrænsning af 
sikkerhedsforanstaltninger i fællesområder og behand-
ling af hændelser .

En af de ting, der blev en succes, var den daglige koor-
dinering for arbejder i flere niveauer; elementmontage, 
facademontage og tagarbejde . 

Hver morgen samledes de berørte parter for at plan-
lægge dagsproduktionen og næste dags produktion . Der 
blev ansat en ”montagekoordinator” til hvert tårn . Disse 
montagekoordinatorer skulle observere dagsproduktio-
nen og skride ind, hvis det aftalte fra dagens koordine-
ringsmøde ikke blev overholdt .     

HovedproBleMerne vi Mødte:
•	 Selve ”Plan for Sikkerhed og Sundhed” blev ikke 

brugt aktivt nok i sikkerhedsarbejdet .
•	 For få fagentreprenører og håndværkere  

kendte PSS .
•	 Hvis de gjorde, havde de ikke gennemlæst den .

det kAn Gøres freMover!
•	 Brug ”Plan for Sikkerhed og Sundhed” som ud-

gangspunkt på sikkerhedsmøderne .
•	 Gør ”Plan for Sikkerhed og Sundhed” til et mere  

levende redskab med mindre tekst og flere  
”billedbilag” .

•	 Daglig koordinering af fællesområder hvor der er  
kritisk produktion, fx mange entreprenører i 
samme område, eller hvor der er store sikkerheds-
mæssige risici . 



12 Helt til  tops  • AUGUst 2011 

 
KONTROLSKEMA FOR BYGGEPLADSEN 

BYGGELEDELSEN 

 

                                                     

Kontrolskema_byggeplads uge 11-2011 - BC.doc Udarbejde./rev. af: KHE Dato: 2008-09-23  
 

 

 

Projektnavn: 
Bella Hotel  

 

Udfyldt af: 
Karina Henrichsen (KHE) 
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Hvid: Punkter til 
observation 

Grøn: Sikkerheden er 
meget tilfredsstillende 

Gul: Sikkerheden er ikke 
tilfredsstillende, og der 

skal fortages forbedringer 

Rød: Der er fare, og der 
skal fortages 

forbedringer straks 
 

ID 

 

Aktivitetsområde 

 

Billeder 

 

Opfølgning 

Ansvarlig 
 

17 

El-sikkerhed 
Orinteringsbelysning 

Forsyninger (el-tavler) 
 

 
Tårn 2 

Etage 00 
Mellemgang 

 

El-kabler på adgangsvejen i mellemgangen… 

 
 

Alle 
Entreprenører 

 

18 

El-sikkerhed 
Orinteringsbelysning 

Forsyninger (el-tavler) 
 

 
Tårn 2 

Etage 00 
Mellemgang 

 

…2 minutter efter, alle el-kabler er flyttet ind langs væggen! 

 
 

Alle 
Entreprenører 

 

 

Før… 

...2 min efter – Kan du se forskellen! 

 

Mønster-
arbejdsplads
Der blev afholdt ugentlige mønsterrunder .
Kontrolskema blev opsat på informationstavlen 
og fordelt i alle spiserum
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i top Meget 
godt

i orden Mindre 
godt

ikke godt

Hvordan har mønsterarbejdspladsen fungeret?

Har opfølgningen og udførelsen på mønsterrunderne 
fungeret?

sådAn Gjorde vi…
Fra august 2008 blev der foretaget mønsterrunde på 
Bella Sky Hotel hver uge .  Mønsterrunderne var ”gå-
ende” og ved hver runde deltog en til to fagentreprenø-
rer, en fra byggeledelsen, den fælles byggepladsen-
treprenør, logistikkoordinatoren (kun med på terræn) 
og arbejdsmiljøkoordinatoren . Mønsterrunderne blev 
altid gået dagen før afholdelse af sikkerhedsmøderne . 
Resultatet af mønsterrunderne blev sendt ud til alle på 
pladsen, hængt op på den fælles informationstavle og 
fordelt i alle spiserum .

Vi havde næsten aldrig problemer med at blive enige om 
farverne, men overholdelse af efterfølgende aftale om 
udbedring blev nogle gange ikke overholdt . De store 
problemer blev som regel løst hurtigt, men problemer, 
der af nogle blev betragtet som ”ikke særlig væsentlige”, 
havde meget lange løsningstid .

HovedproBleMerne vi Mødte:
•	 Den manglende opfølgning på indgåede aftaler efter 

runderne var en meget demoraliserende faktor . Det 
betød, at runderne i perioder mistede deres værdi, 
fordi håndværkerne ikke betragtede dem som 
troværdige . Det drejede sig specielt om grænsefla-
der, hvor aftalerne ikke blev overholdt .

•	 Nogle byggeledere og håndværkere mente, at der 
blev gået i for små sko . Vi formåede at overbevise 
nogle om nødvendigheden af ”de små sko”, mens 
andre var uden for pædagogisk rækkevidde .  
 

det kAn Gøres freMover!
•	 Sørg for at der er konsekvens i jeres runder . En 

aftale kan smutte, men det skal være undtagelsen . 
Det er en idé, at manglende overholdelse af aftaler 
får konsekvens enten i form af mistede penge eller 
indkaldelse til en lille kammeratlig samtale .

•	 Lav mønsterrunder hos hinanden, det er meget 
lærerigt . Selv den mest garvede håndværker og 
byggeleder har behov for, at der kommer ”friske 
øjne” på sagen .

•	 Når I går runder så sørg for at lave aftaler om 
afhjælpning under runden . Er der store problemer, 
så ring efter den håndværker eller byggeleder, der 
har et problem og få lavet en aftale med det samme . 
Det vil lette ”konsekvensen” .

”Hvor svært kan det være?” blev 
der ofte spurgt om på de gående 
mønsterrunder . En lille indsats og 
en langt mere sikker byggeplads .
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Oprydningsrunder- 
fint skal det være
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Håndværkerne 
var gode til at tage 
deres affald med 
ned, når de gik til 
pause .
Der blev etableret 
en fælles affalds-
plads, hvor alle en-
treprenører kunne 
aflevere deres 
sorterede affald 
gratis .

sådAn Gjorde vi…
Ved byggeperiodens start diskuterede vi i sikker-
hedsudvalget, hvordan vi skulle gribe rengøringen og 
støvbekæmpelsen an . Det er en almen viden, at det altid 
skaber store problemer på vore byggepladser . Der var 
bred enighed om, at der naturligvis skulle være sug på 
alle maskiner (hånd- som stationære maskiner), og at 
alle skulle rydde op efter sig og aflevere rene rum til 
den næste håndværksgruppe . Det store problem var, 
hvordan alt det ”ejerløse” affald og støv skulle komme 
væk . Ideelt set bør der ikke være noget ”ejerløst”, når 
alle rydder op efter sig, men gang på gang kunne vi 
konstatere, at sådan var virkeligheden ikke .
Manglende oprydning blev registeret på mønster-
runderne . Hvis der ikke skete noget, blev der lavet en 
oprydningsrunde, hvor alle fagentreprenørerne fik 
besked på, hvad de skulle fjerne . Samtidig blev der 
lavet en fordelingsnøgle, hvor der blev taget højde for 
”forureningskapaciteten” .

Der blev etableret en fælles affaldsplads, hvor man 
kunne aflevere alt sit byggeaffald gratis, og så var det 
bygherren der sørgede for bortskaffelsen af alt byggeaf-
faldet . Der blev indkøbt små og store rullecontainere, 
der kunne afhentes på affaldspladsen og tages med op 
på etagerne til byggeaffaldet . Entreprenørerne skulle 
selv sørge for nedtransport af deres byggeaffald, og alt 
affald, der blev afleveret på affaldspladsen, skulle være 
sorteret korrekt .

HovedproBleMerne vi Mødte:  
•	 Visse firmaer smuttede uden om oprydningsrun-

derne på grund af manglende opfølgning fra byg-
geledelsens side . Det skabte stor irritation hos de 
ansvarlige firmaer .

•	 Nedtagning af affald og containere blev besværlig-
gjort af manglende elevatorkapacitet og driftstop .

•	 Rengøring og støvsugning er for mange håndvær-
kere stadig en by i Rusland .

det kAn Gøres freMover!
•	 Oprydningsrunder og støvsugerordningen skal ind i 

udbudsmaterialet .
•	 Fælles affaldsplads og mobilcontainere stilles til 

rådighed af bygherren eller udgifterne fordeles 
mellem underentreprenører i forhold til forurenings-
kapacitet og entreprisestørrelse .

•	 Bygherren sørger for støvsugning efter oprydnings-
runderne .

•	 Fordel oprydningsområderne på sikkerhedsmø-
derne .

•	 Opsæt oprydningsplanen på informationstavlen så 
alle kan se, hvilke områder de enkelte entreprenører 
er ansvarlige for .

•	 Forlad et område/rum, som du gerne selv vil mod-
tage det - kort og godt opdragelse af håndværkerne .
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Det kan lade sig gøre - 
holdninger kan ændres

der var altid livlig 
diskussion på 
Bella sky Hotel

Håndværkere            -       funktionærer

ja nej   ja nej

Har sikkerhedsarbejdet på Bella sky Hotel været med til 
at ændre din sikkerhedsadfærd?

 73  91  12  7

Har sikkerhedsarbejdet på Bella sky Hotel ændret din 
måde at arbejde med arbejdsmiljø på?

 69  95 11  8

Der er heldigvis mange håndværkere, der ikke længere 
vil acceptere at få stenlunger på grund af manglende 
støvsugning, eller som ikke vil acceptere kun at blive 
betragtet som arme og ben .
Der er flere og flere håndværkere, som kræver at blive 
trukket med ind i planlægningsprocessen og respekte-
ret som en ligeværdig samarbejdspartner .
Og der er flere og flere, der forstår, at et byggeri ikke 
bør være det samme som Colosseum i Rom men være 
en daglig arbejdsplads med op- og nedture, men hvor 
et godt samarbejde alle grupperne imellem er bygge-
pladsens fundament .

Som bekendt vokser træerne ikke ind i himlen, men det 
er ikke nogen uoverskuelig opgave at ændre folks hold-
ning til sikkerhedsarbejdet .

Vi vil stadig mange år endnu høre bemærkninger som:
•	 ”Det har jeg gjort i 25 år, og der er aldrig sket mig 

noget!” 
•	 ”Det er ikke mit ansvar at anvise, hvordan vinduerne 

skal isættes . Det må være mesters .” 
•	 ”Det er ikke min skyld . Det er alle de andres!”

Men der er ved at ske en holdningsændring i branchen . 
Selv mange projekteringsansvarlige er begyndt at få 
øjnene op for, at de lovmæssigt har et sikkerhedsansvar 
i forbindelse med projekteringen af byggerierne .
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før      efter

Hvor svært kan det være?

Manglende afdækning af huller i betongulvet . Man kan have den holdning, at det er et 
mindre problem, og hvis der ikke er større sikkerhedsproblemer på pladsen så . . .
Men der sker mange arbejdsulykker på grund af manglende afdækning af huller .  
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Konsekvens eller mangel på samme har været diskuteret meget på 
pladsen .

Manglende overholdelse af arbejdsmiljølovgivningen eller mang-
lende overholdelse af indgåede aftaler har nogle gange været et 
stort problem og har til tider virket direkte demotiverende på gode 
tiltag eller modarbejdet forbedring af arbejdsmiljøet . 

Der er på sikkerhedsmøderne blevet diskuteret konsekvens i al 
almindelighed, men også i forhold til om der skal være den samme 
konsekvens ved fx manglende overholdelse af hjelmpåbud i 
modsætning til manglende brug af faldsikringsudstyr .

stilladsarbejdere nedtager udvendigt trappetårn i 80 meters højde. 
liner er kun for tøsedrenge, men…

..mon de lærer at flyve, før de rammer jorden! konsekvens?

ingen sikkerhedshjelm! konsekvens?

Det handler om
konsekvens
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..mon de lærer at flyve, før de rammer jorden! konsekvens?

Efter diskussioner frem og tilbage er ”konsekvenspunkterne” disse:
•	 Topledelsen skal vise vejen frem gennem en konsekvent hold-

ning til sikkerheden, da sikkerheden altid går forud for produk-
tionen .

•	 Hvis der fx er hjelmpåbud på en plads, og det ikke overhol-
des, skal den ansatte først have en mundtlig advarsel . Hjælper 
det ikke, kommer en skriftlig advarsel, og skulle det mod al 
sund fornuft stadig ikke hjælpe, bliver den ansatte bortvist fra 
pladsen .

•	 Hvis velkendte sikkerhedsregler tilsidesættes bevidst, skal 
håndværkeren indkaldes til en personlig samtale hvor arbejds-
miljølovgivningen gennemgås, og hvor personen får en skriftlig 
advarsel med besked om at overtrædelse igen medfører øjeblik-
kelig bortvisning fra pladsen . 

•	 Hvis en funktionær ikke overholder indgåede aftaler, skal han 
indkaldes til en samtale hos sin leder, eller hvis arbejdsmiljølov-
givningen ikke overholdes gælder samme regler som for hånd-
værkeren ovenfor .
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Hvilke 
hændelser 
er der sket på 
Bella Sky Hotel ?

De fleste hændelser har været sårskader på kroppen 
eller forstuvning af forskellige kropsdele . De alvorligste 
ulykker har været:
•	 Sårskade i hovedet på grund af en væltet støbeform . 
•	 En ansat der snubler og slår hovedet ned i en ind-

støbt gevindstang .
•	 En brækket arm på grund af fald på betontrappen .
•	 En brækket finger da en slagboremaskine satte sig 

fast . 
Alle skadelidte kom på arbejde inden for 14 dage efter 
ulykken .

sådAn Gjorde vi…
Alle hændelser blev undersøgt, hvorefter hændelsen 
blev gennemgået på førstkommende sikkerhedsmøde . I 
sikkerhedsmødereferaterne blev følgende gennemgået 
og beskrevet:
•	 Hændelsesforløbet i ulykken .
•	 Ulykkens årsag .
•	 Hvad kan gøres for at hændelsen ikke gentager sig, 

og hvem har ansvaret for det . 

Ulykkesundersøgelsen
skadelidte var i gang med 
smøring af formflage, der 
ikke var afhugget, da kæ-
derne greb fat i en anden 
formflage, der var sat i 
depot uden fastgørelse. 
denne formflage væltede 
ned og ramte skadelidte. 

HovedproBleMer vi Mødte:
•	 En del af ulykkerne blev ikke anmeldt til byggele-

delsen med det samme . Det betød, at vi først kunne 
undersøge dem adskillige dage efter, de var sket . Det 
var uhensigtsmæssigt .

•	 Det er svært at engagere funktionærer og håndvær-
kere i mindre ulykker . Det er stadig en udbredt hold-
ning, at ”han kunne jo bare have set sig for” .

det kAn Gøres freMover!
•	 Gør det klart for alle på sikkerhedsinstruktionsmø-

derne, at det er meget vigtigt, at en ulykke skal anme-
ldes med det samme til byggeledelsen, og det uanset 
ulykkens omfang .

•	 Gå aldrig ind i en ulykkesundersøgelse med det ho-
vedformål at finde den skyldige . Det dræber enhver 
konstruktiv tilgang til ulykken .

•	 Lav altid opslag til byggepladsen som opsættes på 
informationstavlen .
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Hvilke 
hændelser 
er der sket på 
Bella Sky Hotel ?

Beskadiget legemsdel ved ulykker Hændelser med 
fravær

Antal fraværsdage 
samlet

forstuvning af ryg, skuldre, arme, hænder og fingre 4 25 dage

sårskader på hoved, ben, hænder og finger 8 25 dage

øjenskader 2 9 dage

forstuvet ribben 1 7 dage

knoglebrud på hænder og finger 3 25 dage

ømhed ved fald 1 3 dage

I alt 19 94 dage 

Der er sket 19 anmeldelsespligtige ulykker på Bella Sky Hotel i byggeriets 2 år og 8 måneders levetid . Anmeldelsespligtige ulykker er 
ulykker, hvor den ansatte ud over ulykkesdagen er syg mindst 1 dag . Når dette er tilfældet, skal ulykken anmeldes til Arbejdstilsynet .
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                                                  Byggeledelsen 

 
Hændelse: ID T027 

Hændelse datoen: Den 4. november 2009 

Entreprenører: NCC Råhus A/S 

Hændelsesforløb: Håndværkeren kom gående da et koben fra tårn 2 fald ned lige foran ham. 

Fremover: Der blev på tårn 1 + tårn 2 opsat netskærme med dug så også små genstand blev fanget. 

 
 

 
 

 

Håndværkeren kommer gående da 
koben lander som vist på billede. 

Koben kommer fra øverste 
dæk på 4 etage, tårn 2.  
 
Elementer som vist på øverste 
billede, lå der ikke da kobenet 
faldt ned, og hegn var flyttet ud 
til kant af asfalten, så 
adgangsvejen var hvor 
håndværkeren går (se øverste 
billede).  

tæt-på rapport der blev opsat på informationstavlen
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Tæt-på ulykkerne skal 
frem i lyset

Hvad var involveret Tæt-på hændelser

Mobilkran / tårnkraner 22

Anhugning ikke korrekt 5

faldende genstande 54

kontakt med el-spænding 7

væltede / kollapsede genstande 12

transport / kørsel på byggepladsen 12

fald til samme niveau 2

fald til lavere niveau 1

Håndværktøj / Maskiner 5

stødte mod / ramte / klemte 1

pludselig uventede bevægelser 0

Manglende brug af personlige værnemidler 1

Manglende lukning lodret eller vandret 7

I alt 129

Der har gennem byggeriet været en del ”tæt-på ulykker” . Alle tæt-på’erne blev undersøgt og 
tiltag igangsat for, at hændelsen ikke skulle gentage sig .

vi skAl lære Af tæt-på Ulykkerne.
Det er nemmere at komme i dybden med en 
tæt-på ulykke og dermed også bedre uddrage 
læringen af en tæt-på ulykke . Der er ikke så 
mange voldsomme følelser indblandet som 
fx ved en alvorlig ulykke . Man kan sige, at 
en tæt-på ulykke er en ”ulykke med en happy 
ending” .

Vi brugte også tæt-på ulykkerne til at målrette 
arbejdsmiljøindsatsen fx i forhold til faldende 
genstande . Næste halvdelen af tæt-på’erne var 
afstedkommet af faldende genstande .
Alle undersøgelser viser, at jo flere ”tæt-på 
ulykker” der bliver behandlet, jo færre ulykker 
sker der . Derfor er det vigtig, at alle hændelser 
bliver undersøgt, og at sikkerhedsudvalget 
målrettet igangsætter tiltag for at komme 
hændelserne til livs . 

Det blev gjort klart for alle på sikkerhedsin-
struktionsmøderne, at det var meget vigtigt, 
at en ”tæt-på ulykke” blev anmeldt straks . For 
det første for at fjerne risikoen, men også for 
at igangsætte kommende tiltag . Og lidt efter 
lidt skabte det en eftertænksomhed og et godt 
grundlag for en videre bekæmpelse af ulykker 
på byggepladsen .



www .ncc .dk

Stort tillykke til alle, der har været med til at 
skabe et godt arbejdsmiljø under opførelsen 
af Bella Sky Hotel .

Med venlig hilsen
Arbejdsmiljøkoordinator 
Karina Henrichsen, NCC

Helt til tops, 
men ulykkesfrekvensen
i bund .

På trods af de meget store arbejdsmiljøudfordringer, der har 
været under bygningen af Bella Sky Hotel, har byggeriet været 
forskånet for meget alvorlige ulykker . 

Der har været ulykker, og bare én ulykke er en for meget, men  
ulykkesfrekvensen på 12,9 er langt under landsgennemsnittet . 

Frekvens = Antal ulykker pr. 1 mio. arbejdstimer


